
voorzichtig, we zien dat de werving 
van vaste mensen heel scherp is 
gedaald. Die zullen straks wel 
terugkomen voor tijdelijke 
krachten, dus laten we zeggen dat 
we in onze sector over één of twee 
jaar misschien weer in een heel 
goede positie zitten.”

BASISBEHOEFTEN BLIJVEN
Andringa van Brunel vindt het ook 
nog te vroeg om te kunnen zeggen 
hoe het herstel eruit zal zien. “Als 
ik eerlijk ben zijn we op dit 
moment niet ontevreden als ik kijk 
wat er allemaal nog doorloopt. Ik 
hoor uit andere branches geluiden 
dat het werk echt helemaal weg is. 
Ik weet niet of dit het diepste punt 
is. Ik weet ook niet of er nog een 
tweede coronagolf komt.”

Hij twijfelt echter niet over de 
vraag of markten uiteindelijk 
zullen herstellen. “De basisbehoef-
te aan grondstoffen blijft wel. De 
olie- en gasmarkt zal echt wel 
terugkomen, net als de markt voor 
hernieuwbare energie. We blijven 
ook in auto’s rijden en er blijven 
nieuwe ontwikkelingen komen in 
de automobielindustrie. Maar tot 
op welk niveau het terugkomt, is 
moeilijk te zeggen. Dit is een nieuwe 
economische werkelijkheid.”
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ensen die denken 
dat ze het juiste 
antwoord krijgen als 

ze zichzelf een vraag stellen, 
hebben iets aandoenlijks. 
Ook is het opmerkelijk 
dat een bankier meent te 
kunnen bepalen wat goed is 
voor de samenleving. Zelfs 
in hun hoogtijdagen, toen 
een dubbeltallig rendement 
op het eigen vermogen 
binnen bereik leek te liggen, 
waren bankiers niet zo 
hoogmoedig. Met uitzon-
dering van Lloyd Blankfein, 
de ceo van Goldman Sachs, 
die op 7 november 2009 
“We do God’s work” zei, ter 
verdediging van zijn besluit 
om 10 miljard dollar aan 
bonussen uit te betalen aan 
zijn mensen die immers be-
drijven hadden geholpen om 
te groeien. Maar ja, Goldman 
was eigenlijk geen bank. Dat 
was de effectenhandelaar in 
2008 op last van de regering 
tegen wil en dank geworden 
om zo onder toezicht te 
vallen. Goldman had de op-
gedrongen 10 miljard staats-
steun in 2009 ook meteen 
weer terugbetaald.

Twintig jaar eerder was 
de Berlijnse muur gevallen. 
Die was gebouwd om de 

bevolking binnen te houden 
in een land waar één partij 
precies meende te weten 
waar de samenleving op 
zat te wachten. Uiteindelijk 
bleek het toch verstandiger 
mensen zelf te laten beslis-
sen wat hen gelukkig maakt. 
Daartoe bestaat het zoge-
heten marktmechanisme. 
De coronapandemie wordt 
door velen aangegrepen 
om dit mechanisme weer uit 
te schakelen. Steeds vaker 
hoor ik de redenering: “Juist 
nu kan de overheid sturend 
optreden en Nederland in-
richten zoals we dat met zijn 
allen eigenlijk willen.”

Maar goed besturen is niet 
sturen, het is hooguit bijstu-
ren. Want er is geen richting 
die we met zijn allen in willen 
slaan. De een wil een kopje 
thee bij Triodos, de ander 
champagne bij Goldman 
Sachs. 

“De eerste vraag die wij onszelf telkens weer 
stellen bij een nieuwe financiering is: zit de 

samenleving hierop te wachten?” zei onlangs Kees 
Vendrik, de hoofdeconoom van Triodos Bank.
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